
Bůh se nám dnes narodil, lidský syn, Boží král.

Trápení lidského díl na sebe v těle vzal.

Jako dítě bezmocné, všeho Pán a vládce,

přišel najít ovce své, zachránit své stádce.

V andělském navštívení Marie slyší zvěst:

Panna syna porodí, to Boží vůle jest.

Jménem Ježíš bude zván, andělé ho slaví,

milován i odmítán, Spasitel náš pravý.

Dítě v chlévě zrozené, v něm Bůh k nám přichází.

Vládu hříchu v lásce své na věky překazí.

Buď nám, Pane, radostí, vůle Tvá ať vládne,

otvírej své království, upřímně žádáme.

(EZ dodatek 652)

Farní sbor CE v ChrudimiČ
Adventní a vánoční dopis členům sboru prosinec 2010

Milí přátelé, bratři a sestry,
přicházíme za vámi s přáním, ať naděje vám prosvítí tento adventní čas a 

tichá radost z Boží blízkosti ať naplní dny vánoční.. 
Přijměte, prosím, tento dopis jako pozvání k bohoslužbám a dalším setkáním, 

která se budou v našem sboru během adventu a vánoc konat. Myslíme také na ty 
z Vás, kteří pro stáří, nemoci nebo z jiných důvodů nemůžete ani o svátcích 
navštívit naše bohoslužebná shromáždění. Doufáme, že i prostřednictvím tohoto 
dopisu si připomenete, že do sborového společenství jste stále zahrnutí, že jste 
zahrnuti do Boží lásky, kterou právě o Vánocích slavíme. 

Za staršovstvo

Hana Mazurová Anna Lavická
kurátorka farářka

* * *

Bohoslužby v adventu a o vánočních svátcích budou takto:

18.12. sobota, koncert chrudimského pěveckého sboru SLAVOJ v 18.00
19.12. neděle 4. adventní; bohoslužby s dětskou vánoční slavností v 9.00

24.12. pátek, štědrovečerní bohoslužby v 16.00
25.12. sobota, Boží hod vánoční, bohoslužby v 9.00 se sv. Večeří Páně; 

bohoslužby ve Slatiňanech v 10.30 se sv. VP

26.12. neděle, bohoslužby v 9.00, káže f. Daniel Ženatý z Pardubic (A. Lavická 
bude v Čáslavi)

31.12. pátek, silvestrovské bohoslužby v 16.00

2. 1. neděle, bohoslužby v 9.00 se sv. Večeří Páně; ve Slatiňanech v 10.30

(v sobotu 1. ledna se bohoslužby nekonají)



Informace ze života sboru

Je možné si zakoupit Evangelický kalendář a příručku Na každý den pro 
příští rok. Cena za jeden výtisk je 80 Kč. Sbírku na dětskou vánoční nadílku 
konáme po celé adventní a vánoční období. Děkujeme za vaše dary. Také letos 
můžete darovat balíček pro odsouzené v pardubické věznici. Informace o 
obsahu balíčku jsou na sborové nástěnce, termín odevzdání je do pondělí 20.12. 
na evangelické faře v Chrudimi. Děkujeme vám všem, kdo jste i v uplynulém 
roce náš sbor podporovali různými způsoby: svou aktivní účastí, modlitbami, 
finančními dary. Máte- li přístup na internet, můžete si vyhledat webové stránky 
sboru, kde najdete aktuální informace o tom, co se ve sboru děje, i fotografie ze 
sborových setkání. http://chrudim.evangnet.cz.

Až do 28. prosince si můžete v našem kostele prohlédnout výstavu 
fotografií Pavla Gregora pod názvem „Obrázky nejen z cest“. Kromě 
nedělních bohoslužeb můžete přijít také v neděli od 10 do 12, v úterý od 14 do 
16 a v pátek od 16 do 18 hodin. Vstupné je dobrovolné.

Rádi bychom vás informovali také o tom, že náš sbor se zapojil do projektu 
„Fair Trade sbor“. FAIR TRADE znamená poctivý obchod, při němž se 
pěstitelům a výrobcům (kávy, čaje, řemeslných výrobků apod.) v zemích tzv. 
„třetího světa“ dostane spravedlivé odměny za jejich práci. Je zamezeno tomu, 
aby různí zprostředkovatelé využívali nouze výrobců ve „třetím světě“ a platili 
jim ceny, které nekryjí ani výrobní náklady, a tak se obohacovali na jejich úkor.

Koupí výrobků se známkou FAIR TRADE i Vy pomáháte lidem v 50 
rozvojových zemích zbavit se bídy, být soběstační a důstojně žít. I když 
zaplatíte vyšší cenu než v supermarketech, dostanete zboží se zaručenou 
kvalitou a víte, že Vaše peníze v tomto případě půjdou především k těm, kteří 
do výrobků vložili nejvíce práce.

Staršovstvo našeho sbor se usneslo, že pro sborová setkání budeme používat 
kávu z Fair Trade sítě, abychom tak podpořili výrobky chudých farmářů z tzv. 
„třetího světa“. Nebudeme kávu po bohoslužbách prodávat, i když její cena je 
vyšší než té z běžné obchodní sítě, káva bude zdarma, jako dosud. Budete-li 
však chtít tuto jistě smysluplnou, křesťanskou aktivitu podpořit, vyjádřete to, 
prosím, tak, že občas věnujete určitý obnos do kasičky s nápisem FAIR 
TRADE, která bude umístěna ve sborovém sále.

Kromě toho Vás také zveme na malý adventní trh po dětské vánoční 
slavnosti dne 19. 12. 2010 ve sborové místnosti. K zakoupení budou potraviny 
se známkou fair trade – čaje černé, zelené, čokoláda, kakao, kávy mleté, 
rozpustné i zrnkové a také drobné rukodělné výrobky ze zemí Afriky, Asie nebo 
Jižní Ameriky. Kávu a čaj ve Fair Trade kvalitě můžete také na místě ochutnat! 

Slovo o andělském navštívení

„Anděl Zachariášovi odpověděl: „Já jsem Gabriel, který stojí před Bohem; byl 
jsem poslán, abych k tobě promluvil a oznámil ti tuto radostnou zvěst.“(Lk 1/19)

„Anděl jí řekl: Neboj se, Maria, vždyť jsi nalezla milost u Boha. Hle, počneš a 
porodíš syna a dáš mu jméno Ježíš.“(Lk 1/30-31)

„Anděl pastýřům řekl: Nebojte se, hle, zvěstuji vám velikou radost, která bude 
pro všechen lid.“ (Lk 2/10)

Navštěvování patří k adventu a k Vánocům. Lidé se v tomto období víc 
navštěvují navzájem, ve zvýšené míře navštěvují kostely, ale i různá nákupní 
centra. Navštívit příbuzné či přátele můžeme proto, že se s nimi zase jednou rádi 
uvidíme, nebo abychom splnili očekávanou povinnost. Návštěvu kostela 
vykonáme s radostí, že je tu možnost potkat se s druhými a spolu chválit Boha 
za to, že máme důvod slavit Advent a Vánoce nebo abychom dostáli zvyklostem 
či náboženské povinnosti. Najít nějaký důvod k radostné návštěvě obchodního 
centra se mi nějak nedaří, snad jedině, že uděláme někomu radost dobře 
vybraným dárkem, jinak je to spíše únavná návštěva, kterou ale prý Vánoce 
„vyžadují“... Také začátek Lukášova evangelia se návštěvami jenom hemží. A 
nejsou to návštěvy ledajaké, jde o navštívení andělská. V situaci nečekané, 
zčista jasna, tu stojí andělé, pošťáci Boží a přinášejí zprávu od Boha. Ke 
starému knězi Zachariášovi, k mladé dívce Marii, k pastýřům v produktivním 
věku, ke všem přichází anděl s dobrou zprávou, že Bůh sám vstupuje do našeho 
světa a dělá v něm prostor pro radost, která se může dotknout každého člověka. 
Já tomu rozumím tak, že každý člověk, mladý, starý či prací vytížený, se může 
potkat s tou dobrou Boží zprávou, že každý z nás se může setkat s andělem, 
zvěstujícím Krista, s andělským navštívením, které otevře v našem životě něco 
nového, nečekaného... Tím andělským navštívením se cosi pootevírá, něco 
vchází a dotýká se našich životů. Andělé nenosí uniformu, podle té je nepoznáte 
(leda tak občas tu zdravotnickou, policejní nebo hasičskou) ani křídel si 
většinou nevšimnete, ale vnesou, zavanou do našeho života trochu jasu a radosti 
a slovo „povinnost“ obvykle ve slovníku nemají...

Andělským navštívením do lidského života vchází Bůh, On sám k nám posílá 
své posly, aby v našem životě něco nového, nečekaného, nadějného 
„nastartoval“ (a třeba to jsou z počátku tak „neviditelné“ záležitosti, jako je 
„neviditelný“ právě počatý život....). Když budeme mít oči a srdce otevřené pro 
ta „andělská navštívení všedního dne“, budeme také otevřenější pro skutečnost, 
že andělská návštěva u Zachariáše a Marie a pastýřů se dotýká i nás, nám 
přináší nadějnou změnu: totiž, že tu na život (a ani na smrt) nejsme sami, ale že 
je tu „s námi Bůh“, Immanuel.

http://chrudim.evangnet.cz/

